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DOF's Fuglestationsudvalg 
 

 

Referat fra møde i FSU den 13./14. april 2024 

Mødet blev afholdt fysisk på Skagen Fuglestation med få deltagere online via Teams 

 

 

Til stede: Bent Jakobsen (BJ) (Blåvand Fuglestation), Peter Kristensen (PK) (DOF Nordjylland), Iben 

Hove Sørensen (IHS) (VU), Simon Sigaard Christiansen (SSC) (Skagen), John Frikke (JF) (DOF 

Sydvestjylland), Søren Mygind (SM) (Gedser Fuglestation), Tina Elley (TEL) (Gedser Fuglestation), 

Amanda Johannisson (AJ (DOF UNG). 

Online: Bo Kayser (BK) (DOF Storstrøm) lørdag kl. 12-14 og søndag. Anders Wiig Nielsen (AWN) 

(FeltUd) deltog søndag. 

Afbud: Henning Ettrup (HE) (Danmarks Ringmærkerforening), Jacob Jensen (JJ) (Fuglenes Hus), Ole 

Friis Larsen (OFL) (DOF’s hovedbestyrelse), Henrik Böhmer (HBÖ) (Blåvand), Anders Wiig Nielsen 

(AWN) (FeltUd). 

 

Lørdag klokken 13.00-18.00 

 

Administrative punkter 

 

Punkt 0. Velkomst ved formanden. JF byder velkommen. En særlig velkomst til det nye 

udvalgsmedlem – Amanda Johannisson, som repræsentant for DOF UNG. HE ikke længere i 

bestyrelsen for Ringmærkerforeningen (RF), men repræsenterer stadig RF i FSU. 



Punkt 1. Valg af referent og ordstyrer  

Ordstyrer: JF, referent: AJ 

Punkt 2. Godkendelse af referat fra forrige møde  

Referatet fra mødet i FSU den 9. december 2023 blev godkendt få uger efter mødet, og er 

tilgængeligt på hjemmesiden. Ingen yderligere bemærkninger til dette. Opfølgning på punkter findes 

i nærværende dagsorden. 

Punkt 3. Godkendelse/fastlæggelse af endelig dagsorden 

Input og bemærkninger til dagsorden tilsendt JF inden mødet fra BK grundet online deltagelse. 

Indflettes under relevante punkter (5, 13, 19 og 23). Ikke nødvendigt at ændre i dagsorden pga. dette. 

SSC har indsendt ønske om tilføjelse af to punkter - automatisk genkendelse af trækkaldende fugle 

samt radiotelemetri. De to nye punkter indgår under punkt 12b og 12c 

Punkt 4. Fastlæggelse af dato og sted for næste møde i FSU  

Den 26.-27. oktober 2024 på Blåvand Fuglestation (BFU). BFU arrangerer. 

Øvrige punkter  

Punkt 5. Bemanding af FSU og afholdelse af møder   

BK uddyber sine kommentarer til punktet. Han mener det kunne være relevant at revidere 

kommissoriet, så det mere understøtter det, som DOF gerne vil have – fx gennemførelse af ønskede 

registreringer (træk, ringmærkning, øvrige fugletællinger m.v.). Desuden skal fuglestationerne 

medvirke til uddannelse af et tilstrækkeligt antal ornitologer, som kan varetage disse opgaver. 

Udvalgets sammensætning diskuteres. Der er enighed om, at udvalget ikke ønsker at blive alt for 

stort og uarbejdsdygtigt. Omvendt fremhæver BK, at det er vigtigt både at have personer i udvalget 

som er en del af dem der skaber data og resultater, men også dem der kan rådgive. JF foreslår at 

ændre status for VU, og de øvrige medlemmer fra andre udvalg (FeltUd og DOF UNG), fra at være 

ressourcepersoner (ref. kommissoriet) til at være permanente og ligeværdige dele af FSU. På den 

måde er alle på lige fod i udvalget. SC foreslår at medlemmer bør have have suppleanter, og IHS 

supplerer ved at foreslå, at navngive suppleanter for hver fuglestation. Der er enighed om, at det er 

vigtigt at have en suppleant for hver post i FSU, så alle interesser er repræsenteret ved hvert møde. 

Udvalget diskuterer, om det er klogt at udfase repræsentanter fra lokalafdelingerne i den 

fremadrettede sammensætning af FSU. BK mener, at samarbejdet med lokalafdelingerne er noget 

der sker lokalt, og ikke nødvendigvis har så meget med det overordnede FSU-arbejde at gøre. 

Derudover er en eller flere personer fra lokalafdelingernes bestyrelse repræsenteret forskelligt som 

en del af styregruppe/bestyrelse hos fuglestationerne. Der er enighed om, at det ikke fremover er 

nødvendigt at have en repræsentant for lokalafdelingerne med i FSUs møder.  

På baggrund af ovennævnte diskussion er hermed forslag til revision af bemandingen af FSU 

• Stationslederen for Blåvand Fuglestation 

• Stationslederen for Gedser Fuglestation 

• Ansat stationsleder for Skagen Fuglestation 

• En repræsentant fra styregruppen for Blåvand Fuglestation 

• En repræsentant fra styregruppen for Gedser Fuglestation 

• En repræsentant fra bestyrelsen for Skagen Fuglestation 

• En repræsentant fra DOFs Hovedbestyrelse (HB) 

• En repræsentant fra Fuglenes Hus (FH) 

• En repræsentant fra hver af DOF-udvalgene Videnskabeligt Udvalg (VU), Feltornitologisk 

Udvalg (FeltUd) og DOF UNG. 

• En repræsentant fra Danmarks Ringmærkerforening (RF) 
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Vi ender dermed på 12 udvalgsmedlemmer i alt, som alle er på lige fod i udvalget. 

Udvalgsmedlemmerne kan, såfremt deltagelse i et kommende møde ikke er muligt, erstattes af en 

suppleant fra den gruppe/enhed de repræsenterer. Til næste møde udarbejdes der en formulering 

for dette, sammen med et udkast til et nyt kommissorium (jf. referatet af forrige mødet). 

Slutteligt nævnes det, at det på sidste møde blev afklaret, at fysiske møder er at foretrække. 

Punkt 6. Samarbejde mellem VU og FSU  

IHS fortæller, at der uden tvivl er interesse for at styrke samarbejdet. Med udgangspunkt i den 

kommende skriveworkshop 22. – 24. november 2024 er der dog også et behov for, at vi bliver bedre 

til at gøre det klart, hvilke data der er brug for hjælp til at behandle, og hvordan dette skal gøres. 

Workshoppen er som udgangspunkt lavet for FSU og for at hjælpe fuglestationerne med 

bearbejdning af deres data, men de skal også se at komme på banen! 

Der skal præsenteres nogle specifikke data, som stationerne ønsker at få håndteret og bearbejdet. 

Blot èn til to ’projektpersoner’ kan deltage fra fuglestationerne, da der ellers ikke er plads. Der er 

plads til 15 personer inkl. VU – dvs. at 9 udefra kan deltage. Mulige projekter, der kan tages hånd 

om, er de igangværende projekter i excel-arket vedhæftet dagens dagsorden (FSU_Liste faglige 

projekter_september2022.xlsx). Det vigtigste er, at data er parat til analyse, og at man ikke skal bruge 

tid på oprensning o.l. Derfor er det også at foretrække, at bearbejdningen af projekterne der skal 

behandles er igangsat når workshoppen starter. 

SM nævner, at det kan være en begrænsning ikke at have adgang til videnskabelige artikler. En licens 

til dette ville være rigtig godt. SSC svarer, at det vil VU godt kunne hjælpe med – måske ikke med en 

licens, men i så fald med at fremsøge og skaffe videnskabelige artikler. Han gør derudover 

opmærksom på begrænsningen, som fuglestationerne har ved, at de er afhængige af at finde 

eksterne til at behandle data og skrive artikler, rapporter mv. De daglige medarbejdere (frivillige og 

stationsmedarbejdere), kan p.t. ikke gøre dette. Fx har BFU Hans Meltofte, der behandler data og 

skriver artikler. Men på den måde bliver der heller ikke produceret nok med de data der indsamles. 

Deadline for beskrivelse af data, formål og deltagere til workshoppen er den 1. maj. Her fra kan VU 

vurdere om kompetencerne er der til at kunne hjælpe under workshoppen. Det er nu! 

Punkt 7. Bearbejdning af indsamlede data ved de tre fuglestationer  

Drøftelse med afsæt i BK’s præsentation til Ringmærkerårsmødet og i Hans Meltoftes ’klumme’ på 

Blåvand Fuglestations hjemmeside.  

Vi synes alle godt om måden GFU håndterer data og publiceringen på. BK har derfor lavet en pæn 

præsentation af hvordan det kan gøres. Dertil tilbyder BK sin hjælp til at producere årsrapporter m.v.. 

Det er en kendt udfordring, at få nogen til at bearbejde data og skrive rapporter/artikler. Der er behov 

for hjælp udefra. Det kan fx være, at blive bedre til at eksponere stationerne og muligheden for at 

skrive projekter for fx universitetsstuderende – bachelorprojekter, PUK (projekt udenfor kursusregi) 

og specialer. SM pointerer, at dette også kan gøres til gymnasieklasser. 

IHS fremhæver, at det er vigtigt, at fuglestationerne er med til at definere, hvad de ønsker bearbejdet, 

så projekterne er foruddefinerede og dermed er nemmere at tilbyde studerende. JF understøtter ved 

at foreslå, at regnearket med projekter udvides og inkluderer mere info om selve projekterne. 

For at gøre det lettere at holde overblik over ændringer i dokumentet foreslår IHS, at arket gøres til 

et Google Sheet, som opdateres automatisk og som der kan rettes i ved lejlighed. Dette er der 

stemning for i udvalget. SM påtager sig opgaven at udarbejde et Google Sheet med overblik over 

projekter, og deler dette med udvalget. IHS foreslår, at der også oprettes en PDF over projekterne 

med beskrivelser, som præsenteres på hjemmesiden. 

VU og FSU vil gerne sætte sig sammen og udarbejde projektbeskrivelser. Disse bliver præsenteret 

online, så det er til at finde for udefrakommende. JF nævner, at Netfugl (Nyheder) og Fugle & Natur 

også kan bruges til at ’reklamere’ for projekter/bearbejdninger, som vi gerne ser gennemført. 



Slutteligt gør SSC opmærksom på datarettighederne: Fuglestationerne skal have tilladelse til at bruge 

ringmærkningsdata fra RA. Derfor skal man huske, at hver gang man ønsker at starte et nyt projekt, 

hvor man bruger data fra fangst af fugle (både ringdata,men også andre mål eller indsamlinger, der 

er foretaget som fx sygdomsprøver), skal dette indsendes og godkendes hos RA inden projektet 

igangsættes. AJ dobbelttjekker med RA vedr. fuglestationernes brug af egne data, og 

nødvendigheden af tilladelse til dette. 

Punkt 8. Samarbejde mellem FeltUd og FSU  

AWN nævner, at han ikke ser noget specifikt i strategien om udvikling af samarbejder med udvalget 

(eller andre udvalg). Og der er mindre fokus på observationer i strategien, end hvad han havde håbet. 

Det foreslås, at der udvikles et samarbejde mellem FSU og Feltud, hvor der fx etableres et 

fugletrækkursus, som skal være attraktivt for folk at melde sig til. Der skal både være fokus på 

dygtiggørelse og tællemetoder, og herved give frivillige redskaberne til at kunne udføre 

fuglestationsarbejde. Der kunne også indgå en slags belønning for at fuldføre kurset, fx en rejse til 

et fugletællingsområde udenfor DK. Konceptet skal virke sådan, at vi bedre kan sikre os gode folk 

som ressoruce for stationerne. Engagementet skal kunne sikres og være forpligtende over længere 

tid. Kunne fx give en slags certifikat. 

Det ses gerne, at DOF UNG også indgår i samarbejdet. IHS nævner, at VU også er interesseret. 

AWN fremhæver, at det også er vigtigt at inddrage folk som ikke nødvendigvis sidder i et udvalg, 

men som er gode træktællere. DOF UNGere er indlysende, men der skal også lægges kræfter i at 

skaffe folk i andre aldersgrupper end kun de unge. 

SM nævner, at det er vigtigt at rekruttering til et sådan kursus skal gøres anderledes end hidtil, og 

bliver rettet mod et relevant segment af folk, der allerede viser en tydelig interesse og som kan 

stedfæstes. Kurserne kan også være længerevarende – en kursusrække, en proces og gerne med 

kræfter ’udefra’. De faglige inputs forventes fra: FSU og andre udvalg, udefra kommende dygtige 

træktællere og fuglestationsfolk. 

Der nedsættes en gruppe, som kan arbejde videre med et sådan kursusforløb (både felt- og 

fuglestatiosnkursus). Deadline for at nedsætte en gruppen er den 1. maj. Deltagere fra FSU, FeltUd, 

VU, DOF UNG. Det foreslås at der som udgangspunkt vælges to fra hvert udvalg.  

• FSU: SM og JF 

• FeltUd: AWN, finder endnu én repræsentant i udvalget 

• VU: IHS efterspørger én repræsentant i udvalget 

• DOF UNG: AJ efterspørger én repræsentant i udvalget 

FSU og FeltUd skal gerne afholde flere arrangementer sammen. Det foreslås, at hver fuglestation i 

2024 laver et arrangement med FeltUd, hvor FeltUd hjælper med at finde nogle temaer som er 

passende for den enkelte fuglestation (fx laves der til sommer et arrangement om vadefugletælling 

i Blåvand, og et overshooter-arrangement i Gedser i juni). Lars Grøn fra FeltUd deltager umiddelbart 

i fuglefestivalen i Skagen med fokus på rovfugle. 

SSC foreslår at lave et træktællekursus med fokus på rovfugle i Skagen fx i april næste år. TE tilslutter 

sig, da et sådan rovfugletræktællingskursus også kunne være relevant i Gedser. SM nævner, at 

DOFbasens kvalitetsudvalg kunne inddrages i et omfang ifm. disse træktællingskurser. 

Slutteligt opfordrer AWN til at fuglestationerne også bruger Netfugl mere. Fx små skriv/artikler til 

’Forum’ – fx en mindre artikel om en specifik indsats på stationen, eller skriv kommentarer til opslag 

på Netfugl. SSC og SKAF er meget aktiv, hvor BFU og GFU halter efter. 

Punkt 9. Øget synlighed af fuglestationerne i DOF’s medier – artikler, FSU-hjemmeside m.v.   

SSC nævner, at SKAF har været synlig ifm. døde mallemukker og papegøjesyge blandt havefugle. 

SKAF laver årsrapporter og har en moniteringsplan, som lægges op på hjemmesiden en gang om 

året – overblik over feltprojekter, videnskabelige projekter, ringmærkningsprojekter. Det er en god 
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mulighed for at være synlig ift. de projekter der er aktive på stationen hen over året. Det giver også 

god information til DOFs medlemmer, feltornitologer og videnskabelige institutioner. De ligger 

tilgængelige som inspiration for andre. Materialerne bliver også delt med Netfugl. 

Afrapportering på fuglestationerne gøres forskelligt. Fælles er dog, at rapportering sker til Fugleåret. 

SSC opfordrer til at der, ud over generel rapportering af årets ringmærkning og træktælling, også 

ligger yderligere projektbeskrivelser og publiceringer på hjemmesiden med en oversigt over 

aktiviteterne. 

Husk også at bruge Netfugl til at dele artikler m.v. Gør gerne som GFU, der deler samtlige dagbogs-

/blogindlæg og nyheder fra GFU’s hjemmeside som RSS-feeds på Netfugl. GFU laver dermed  over 

250 opslag på Netfugl om året. Se under: ”Nyheder & Artikler – RSS Nyheder”. BFU bør gøre det 

samme, og giv gerne de frivillige på stationerne en specifik opgave med at dele oplevelser, 

observationer, fund eller lign. Brug også Karina Demuth fra Fugle og Natur. 

Punkt 10. Opdatering af standardbeskrivelser og planer for feltarbejdet på stationerne  

Opdaterede standardbeskrivelser ligger tilgængelige på fuglestationernes hjemmesider. 

Der er kommet en ny metode i Dofbasen kaldet ”træktælling, standardtid” som med fordel kan 

bruges til morgenobservationerne. 

SSC har udarbejdet en guide til de frivillige, hvor det beskrives hvordan man indtaster korrekt alt 

efter hvilken metode der er brugt. SSC fortæller, at standarder tilbage i tid er sværere at få et samlet 

overblik over, da det ikke ligger online. Historiske dokumenter, som indeholder metoder, bør scannes 

ind, så dokumentationen er tilgængelig, og særligt for FSU. 

SFU vil arbejde på egenkorrektur i DOFbasen – fx et skema hvor frivillige skal tjekke at indtastninger 

har fulgt fuglestationens retningslinjer. Dertil registreres hvilke fejl der findes – både fejlobs og fejl i 

metode. Dertil en bedre dækning af trækfugle om efteråret, som også tastes på DOFbasen, hvilket 

kræver to obsposter i løbet af efteråret. 

Punkt 11. Indtastning af trækdata fra fuglestationerne i DOFbasen  

Ønskeliste til DOFbasen (forbedringer til indtastningsformatet): 

1) Observatørpost på træktællingsindtastning. Evt. dertilhørende navn for obsposten. 

2) Transekter: AU og SKAF til Velux Fonden – projekt ved vestkysten, overvågning og indsamling 

af ilanddrevne fugle, evt samt tællinger. Ønsker at lægge transekter ind i DOFbasen (appen), 

og ikke kun punkter, så mobilen kan tracke transekten mens man går den - samt tiden. Hvad 

der sker hvis man overskrider en lokalitetsgrænse kan nok vise sig at være en udfordring. 

3) ”Ny tur samme data” også i appen 

4) Smidighed for indtastning af tidsintervaller – ved brug af funktionen ”ny tur samme data” for 

trækfugletælling vil klokkeslæt være udfyldt på forhånd. Hvis man fx har indtastet en tur fra 

kl. 08:30-09:00, og bruger ”ny tur samme data”, vil denne nye tur også indeholde 

tidsintervallet fra forrige tur – den nye tur vil altså indeholde samme data inkl. tidspunkter 

som for ovenstående eksempel ligger en halv time efter, fra kl. 09:00-09:30. Disse tidspunkter 

vil være afhængige af hvilken type tidsinterval der blev indtastet i turen før (fx hele timer, 

halve timer, kvarte timer osv.). Derved vil det være lettere ved indtastning af træktællinger, 

som foregår i fx halvtimesintervaller, da man ikke behøver skrive nye tidspunkter ind hver 

gang. 

5) Sorteringsfunktion i appen – søge efter sorterede, primære adfærd (fx kun vise rastende 

fugle, trækkende fugle mv.). 

Det blev også drøftet, at det er særdeles vigtigt at få fuglestationernes indtastninger 

kalibreret/uniformiseret når der indtastets trækfugledata i DOFbasen, så det bliver så let og og så 

ensartet som muligt. Også brugen af genvejstaster er et vigtigt punkt. 

Hvem melder ønskelisten ind? Og til hvem? 



Punkt 12a. Elektronisk registrering af ringdata direkte i felten?  

SSC fortæller, at en svensker (Henrik Dahl) har arbejdet med at udvikle et program til Ottenby 

Fuglestation til brug for touch-skærm, og er nået ret langt. Det kunne være et program som kom alle 

ringmærkere til gode, og ikke kun fuglestationerne. Løsningen kan derfor være relativt billig, 

sammenlignet med hvis værktøjet skulle udvikles fra bunden. 

Programmet kan udfase brug af fysiske papir-skemaer. Der er enighed om, at dette vil være meget 

fordelagtigt, da man kan spare meget tid på efterfølgende datasamling og -bearbejdening. Der er 

dog en smule nervøsitet for at miste papir-skemaer, da det er vores bedste måde at datatjekke på. 

SSC lægger dog også vægt på, at det ofte er meget få fejl man støder på ved et datatjek, og at de 

ikke bør have stor indflydelse på kvaliteten af data. 

App-typen, layoutet mv. er ret gammeldags, men det er ikke det, der er vigtigt for os lige nu. 

RA er blevet spurgt, om de vil engagere sig i at få en sådan App i hus, da det bør være et program 

under RA. 

Punkt 12b. Automatisk genkendelse af trækkaldende fugle 

Magnus Hellström (Ottenby), Henrik Böhmer og SSC har holdt møde vedr. en software, der 

automatisk kan optage og registrere fuglene, og lave statistik på det. Der var nogle problemer vedr. 

optagelse af bl.a. menneskestemmer og andre uvedkommende ’natlyde’. Desuden er nogle arter, der 

ikke bliver registreret nær så godt som andre. Der arbejdes videre på Ottenby Fuglestation. 

Programmet bliver prøvet af, og SSC mener det kunne være godt at lade sig inspirere og afprøve et 

lignende set-up. Programmet skal måske trænes til genkendelse, hvilket kan være lidt svært, men 

det er også blevet afprøvet i Tyskland. Flere af sådanne programmer er under udvikling. Det vil være 

en fin idé at købe programmet ind, og det er umiddelbart ikke særlig dyrt (måske fem tusinde kr.). 

HBÖ har allerede købt det ind til Blåvand. 

En parabol er god at bruge, for at opfange lyden bedre – én downside kan være, at man begrænser 

’opfangelsen’ alt efter hvilken retning mikrofonen optager i. 

Tekniske specifikationer – se mail delt med udvalget medlemmer. 

SM har forbindelser til naturvejleder ved Stevns (Mandehoved), som han vil spørge, om de også 

kunne være interesseret i at bruge det. 

Genoptages på næste møde (opdatering). 

Punkt 12c. Status for radiotelemetri i Danmark 

Kun Skagen har master/modtagere ind til videre, men Blåvand er på vej (med norsk støtte). 

Nogle af rødhalsene, som har fået tags på i Skagen, er blevet registreret. Men også nogle 

udefrakommende fugle, som også registreres via Motus-netværket. Tags bliver kun siddende på 

fuglene i et par uger, da de er limet på og falder af. 

Motus.org viser modtagere (antenner, registrering). Én prik er en ”motus-station” og består af fire 

antenner. Gå ind på ’Station Deployment’ for at læse om, hvad det kræver at opsætte et sådant 

system. 

Flere projekter for flagermus har også sat stationer op til overvågning via Motus-netværket. Da 

frekvensen er det samme for både flagermus og fugle, vil der også kunne registreres flagermus på 

stationen i Skagen. Det har taget lang tid at få tilladelse til at sætte stationer op, og når fx 

flagermusprojekter omkring BFU udløber, skal stationerne tages ned. Derfor kunne det være 

interessant, at få antennerne til at blive stående når projekterne udløber, så BFU kunne overtage til 

registrering af fugle. Der er sat fem flagermuse-stationer op i Vestjylland. 
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Det kunne også give mening at starte et netværk som Gedser er en del af, da fugle der flyver igennem 

Sverige og over Falsterbo, nok også lægger vejen forbi Gedser, hvor de i så fald kan blive registreret. 

SSC kunne godt tænke sig at sætte tags på munk samt nogle flere rødhalse om efteråret. RA skal 

med ind over på projektet og give tilladelse, da fuglene skal fanges og håndteres ifm. monteringen 

af tags, som også skal limes på fuglen. Vi skal måske regne med omkring 30.000 kr. for 20 tags. 

Nordmændene vil gerne give os tags, som de ikke får brugt, men de mangler også nogle der kan 

behandle data og publicere resultater. 

SC arbejder videre med mulighederne. BFU arbejder på at få antennerne op ved fuglestationen. GFU 

er åben overfor muligheden for også at få antenner til Falster. SM synes bestemt også der burde 

være en Motus-station på Stevns. 

Vi mangler etisk tilladelse, samt nogen der kan bruge resultaterne til publicering. 

 

Søndag 08.30 – 12.00 

 

Punkt 13. Jagttegnsmidler fra Miljøstyrelsen til projektet ”Udvikling af national 

bestandsovervågning af trækfugle ved brug af citizen science” 

Projektet er skabt i et samarbejde mellem DOF og Københavns Universitet, men det er Anders 

Tøttrup/KU, der ejer projektet. FSU og andre kan anmode om at deltage i møder og om at blive hørt. 

BK har på vegne af GFU en del bemærkninger og spørgsmål, som kan tages op ved det kommende 

opstartsmøde i projektet, som er planlagt til afholdelse den 25. april. 

Det forventes, at der kommer en liste fra KU/DOF over, hvad fuglestationerne skal levere til projektet. 

Mange data ligger i DOFbasen og Ringdatabasen, hvilke er korrekturlæste. IHS pointerer, at det nok 

er godt at have en med på mødet, som har indsigt i og styr på dataindsamling tilbage i tiden. SSC 

foreslår at vi har én med fra hver af fuglestationerne. Derved er fuglestationerne også helt med på, 

hvad projektet går ud på, og hvad det kræver. BK og SSC melder sig og BFU finder en repræsentant. 

Mødet blev desværre aflyst, og FSU må afvente yderligere. Der følges op ved næste møde i FSU. 

Punkt 14. Tilskud til praktikophold for unge på fuglestationerne  

Det er op til lokalafdelingerne at have en ordning for unge, som kan komme på fuglestation med 

penge på lommen.  

DOF Sydvest har lavet en ungeordning, som primært går på BFU, men der kan også støttes til de 

andre fuglestationer. Gælder kun for DOF Sydvests unge. 100 kr. om dagen, mindst 10 dage og op 

til 3 måneder. Hvis en ung kommer med en støtte på 100 kr., så går 50 kr. til stationen. 

DOF Østjylland har også afsat 50.000 kr. (engangspulje) til at støtte unge til fuglestationerne. 

Meningen er nok, at puljen fortsætter. Andre lokalafdelinger kan søge denne pulje, for at kunne 

støtte sine unge, hvis den givne lokalafdeling ikke selv vil/kan støtte den unge.  

Der skal ikke forskelsbehandles mellem unge i forskellige lokalafdelinger – her skal alle stilles lige i 

alle lokalafdelinger. Støtten gælder dog kun den første sæson den unge kommer på fuglestation, 

eller hvis de har været på praktikophold og efterfølgende skal på frivilligt ophold. 

Punkt 15. FSU-kurser i 2024  

Der er interesse for både et kursus for nye og et for øvede ringmærkere. GFU ser gerne et for øvede 

i år. Det er en god investering at få løftet de mange C-mærkere til B-mærkere inden for en 

overkommelig tidsramme, men der skal findes en eller flere underviser(re). 

Hvis SSC skal være kursusleder skal han købes fri af DOF, stedet er underordnet. 



AJ orienterer om, at HE har trukket sig helt fra at stå for nybegynderkurser efter sin fratrædelse fra 

RF-bestyrelsen. RA og RF skal arbejde på at få stablet et begynderkursus på benene. Kan dog først 

sættes i gang, når der har været en møde med den nye bestyrelse i RF. Mødet afholdes i maj. RA 

spørges om de også er med på at lavet et kursus for øvede i år. AJ tager det med videre. 

Træktællekurser: Der startes en længevarende kursus for træktællere i samarbejde med FeltUd, samt 

rovfuglekurser (se punkt 8). OFL og JF har fortsat også planer om at lave et træktællekursus – gerne 

sammen med FeltUd. 

Punkt 16. EuroBirdwatchDay 2024  

Drøftelse af planer for årets EBD – evt. forslag til konkrete aktiviteter og til annoncering.  

EBD er sat til afholdelse lørdag den 5. oktober 2024. Hovedarrangøren er BirdLife. Aktivitet på alle tre 

fuglestationer. GFU afholder efterårets åbent hus dag på samme dag, for at have flere aktiviteter på 

samme tid, fx Ørneklub mm.  

SSC tilmelder fuglestationerne – send info til SSC om aktiviteterne på fuglestationerne. Skal sendes 

senest d. 10. august. Fuglenes Hus lægger annoncering ind på DOF.dk. 

Der er måske også interesse for deltagelse fra FeltUd? 

Punkt 17. BIRD LAB og formidling på gymnasieniveau – et fælles fuglestationsprojekt?  

SM orienterer om sine tanker vedr. et projekt omhandlende undervisningstilbud til gymnasieelever. 

SM arrangerde en studietur til Tarifa med fokus på trækfugle. Her blev der lavet et eksamenssæt, som 

bliver brugt ved biologieksamen. Denne type opgaver er der stor efterspørgsel på, da de gamle 

eksamensopgaver med svar ligger på nettet. SM har siden lagt det op på FB og antallet af likes er 

stort, så interessen er der helt klart. Mange elever går på en studieretning med Biologi A. Opgaver 

bliver lavet pba. studier lavet om fugle, særligt trækfugle. De er baseret på videnskabelige artikler, 

hvormed budskabet bliver videreformidlet til eleverne. Det er en ny måde at dele oplysningerne og 

budskaberne som DOF formidler, hvor biologilærere bliver inddraget. Kan udvides til at dække 

mange forskellige discipliner indenfor ornitologien – genetik, trækfænologi, sygdomsspredning mv. 

Det kan gøres både i fuglestationsregi, men også i DOF. SSC foreslår at stille fuglestationerne til 

rådighed for fysisk undervisning af gymnsieklasser. Initiativet kan også gå med til Bio-konferencen.  

FSU skal kunne stille oplysninger og data til rådighed. Biologer kunne også bruges til at tjekke 

opgaverne, så indholdet er godt og brugbart. Udfordringen er at få adgang til en database med 

artikler, hvilket kan blive afhjulpet ved at samarbejde mere med forskere. 

SM videresender materialet til FSU og snakker videre med JJ om det. Tilbagemelding til FSU om, 

hvordan vi kan støtte projeket. 

Punkt 18. Fuglestationernes økonomi og diætsatser  

Status og evt. nyt vedrørende økonomien og administrationen af den på stationerne.  

GFU har lavet et budget, som viser, at GFU får underskud i løbet af tre år, hvis der skal betales diæter 

i fuldt omfang. Her spares der dog en masse ved nogle frivillige, der ikke vil have diæt. Konklusionen 

er, at man kan tage folk ind der får diæter i det omfang det kan lade sig gøre for økonomien. Det er  

udvalget enig i. 

SKAF hjælpes godt på vej af Erasmus-studerende/projekter, som giver flere penge end 

fuglestationerne gør. Unge skal melde sig ind i DOF UNG for at bruge af denne ordning, da det også 

vil kunne spare stationerne for penge. Sidste år gik godt økonomisk set. I år rammer man ikke det 

samme, da der ikke er lige så mange penge til feltprojekter. 

BFU beretter, at økonomien ser god ud, og der er ikke foreløbigt nogle problemer. 

Punkt 19. Indtægtsdækkende virksomhed på fuglestationerne  
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GFU har (med stor sandsynlighed) overtaget et projekt fra DOF Storstrøm med overvågning af 

ynglefugle på øer, strandenge m.m. for Guldborgsund Kommune. Projektet går fra 2024 til 2028 og 

kan give 30.000 kr. om året eksklusive omkostninger.  

En god idé at lave lignende aftaler og samarbejder hos BFU.  

Opfordring til løbende at holde øje med muligheder for sådanne indtægtsdækkende virksomheder. 

Feltprojekter kan dække en hel del af dette, hvilket også er federe at kunne deltage i for de frivillige. 

Punkt 20. Status for FSU-strategi 2025–2029 og handleplaner  

Deadline for yderligere kommentarer og input til den nyeste version er den 1. august. Sendes til BK. 

Handleplan for næste periode skal først laves når strategien er godkendt. En ny handleplan bør kun 

fokusere på de nye ting vi ønsker at tage fat i – særligt for at gøre planen kortere. Er der ikke noget 

der har ændret sig, tilføjes dette umiddelbart ikke. 

Punkt 21. Rekruttering af personale og frivillige  

TEL, SSC og HBÖ har holdt møde om ansøgere til stationerne, og har fået fordelt en masse mellem 

stationerne. Forårssæsonen er fyldt op med den bemanding, der er ønsket på stationerne. HBÖ har 

foreslået at begynde at annoncere for efteråret. Der er for nu ikke fyldt op på stationerne, men nogle 

aftaler er indgået. På SKAF er der mest udenlandske, men nogle danskere er også på længere ophold. 

Der er startet en god rutine med at tale sammen på tværs af stationerne, for at fordele frivillige og 

holde hinanden opdateret på dette. 

GFU melder, at der kommer en frivillig til stationen som skal være en del af fuglestationsuddannelsen, 

men der kan godt komme én mere. GFU er i gang med at få besat efteråret. Louis Poulsen har vist 

sig at være en rigtig dygtig observatør, men der er nu ikke en fast træktæller ved Odden før Ole Friis 

er tilbage igen. 

BFU melder, at Morten Jenrich er tilstede som hovedmærker, og at David og Böhmer står for 

træktællingen. For nu er træktællingen ikke besat i efteråret. I foråret blev der lavet en plan for at 

kunne dække så meget som muligt, men der har ikke været én fast observatør. 

SKAF melder, at det vil være en god idé fremadrettet at prøve at få planlagt hele året i løbet af 

vinteren, og at der vil være mere sikkerhed i at få planlagt dækning af efteråret allerede om vinteren. 

Dermed kan man spare noget tid til at finde den rette til arbejdet i løbet af året, og det vil være godt  

på langt sigt. Det er vigtigt at kommunikere ud til danskerne, at man skal være tidligt ude for at få 

en plads på stationerne, bl.a. til DOF UNG. Interessetilkendegivelser holder ikke al tid stik, og faktisk 

dukker nogle ikke op. Men for tidlige aftaler kan dog også afskrække danske unge i at søge ophold, 

og kommer ikke spontaniteten til gode.  

Der foreslåes at der udarbejdes en ny standard for tidligere deadline og systematisering af 

bemandingsprocessen på stationerne. 

Det er bestemt mere givende at have fokus på, både at uddanne folk til ringmærkning og 

observatører, som på den måde at kunne skifte mellem opgaverne. På den måde vil de frivillige både 

blive bedre fuglekiggere og stationsmedarbejdere. 

Punkt 22. Ringmærkningsadministrationen og Ringmærkerforeningen  

Der er nedsat et udvalg, som skal arbejde på at forbedre fuglering.dk for brugerne (særligt 

licenshavere). Det skal fx være nemmere og mere effektivt at indtaste data. Opgaven er givet til bl.a. 

den nye konsulent, Jon Stenz. 

Der er udstedt en god mængde licenser til ringmærkerne. Ønsker man at få oprettet en ny licens, 

midlertidig licens eller licensændring til en ringmærker skal man skrive til ringing@snm.ku.dk – Jesper 

J Madsen aflastes og AJ har overtaget meget af arbejdet med håndtering af licenser. 

Ringmærkerforeningen har konstitueret ny bestyrelse, og der planlægges et møde mellem RA og RF 

i midten af maj. Her skal der bl.a. snakkes om afholdelse af ringmærkerkurser. 

mailto:ringing@snm.ku.dk


Punkt 23. Nyt fra de tre fuglestationer, herunder nye aktiviteter  

• Blåvand  

o Forstuerne er blevet renoveret og udearealerne har fået en overhaling. 

o Blåvandgruppen er blevet udvidet med nye kræfter, bl.a. en gymnasielærer (Henrik 

Lindgaard Møller) 

o Der ryddes ud i alle tidsskrifter og dagbøger forsøges digitaliseret (til hjemmesiden). 

o Bidrager til undersøgelse af ungfugleprocenter hos Afrikatrækkere. Her bruges de 

gamle skemaer flittigt. Nu køres en prøveanalyse af fem arter. Hans Meltofte er 

tovholder, og BFU og GFU er med som bidragsydere. Chr. Ø-materiale er også med. 

• Gedser  

o Kommunen har støttet en oprensning af vandhullet på engen, så der tilgodeses 

tudser. Det gør det bl.a. nemmere at opsætte net her. Der arbejdes også på flere 

rovfuglefælder og net. 

o GFU har for første gang haft betalt fast forårstræktæller. Louis Poulsen dækkede 

periodeen 1. marts til 15. april. Det giver bl.a. mulighed for spændende 

sammenligninger af trækket ved Gedser og Hyllekrog. Han har stået andre steder 

end hvad ellers har været gjort for standardtællere. Dette måske ikke nær så 

sammenligneligt med tidligere standarder. Udvalget ser ikke nødvendigvis dette 

som et problem, da der fx i Blåvand også skiftes mellem obsposter baseret på 

vindretning den givne dag. 

• Skagen  

o Hjælper AU med radar- og laserkikkertundersøgelser. 

o Mallemuktællinger. 

o Sygdomsovervågning, fx papegøjesyge i villahaver. 

o CES kører for andet år ved Skarvsøen. Der fanges flere fugle end ved Jennes Sø-lok. 

o Skarvovervågning. 

o Dækning af småfugletrækket i efteråret: Forsøge at lave kontinuerlig tælling af 

småfugle, hvilket der ikke hidtil er gjort. To obsposter pr. dag for gode observatører. 

Testes i år. 

o Korrektur af DOFbase-indtastninger, for at sørge for så mange info om 

observationerne som muligt. 

o Bruger 0-obs ved indtastning i DOFbasen for at vise, at vi ikke har lavet træktælling 

den pågældende dag, samt hvis man afbryder en obs før standardtid. Kunne 

implementeres på de andre fuglestationer. 

Punkt 24. Eventuelt  

• Salg af Fuglestations-ting på nettet 

o SM – hvorfor sælger vi ikke det via nettet, fx via Naturbutikken? Vi vil måske kunne 

øge salget så indtægten øges til fuglestationerne. Det kunne fx være stationstrøjer. 

SSC foreslår at man tager fat i Tobias Hjorth (butikschef). Afdækkes til næste gang. 

o Fuglestations-kollektion – t-shirt og hoodies. 

• Udmelding af udsædvanlige fund/obs (AWN): 

o Fungerer ok, men på forskellige måder for hver station. 

o Forslag/tilbud at FeltUd betalte et BirdAlarm abonnement for hver fuglestation. De 

skal blot bruge et navn og et telefonnummer. 

• Søren Mygin har skiftet mailadresse fra soren@mygind.me til kgsm@kggym.dk 

./. 

mailto:soren@mygind.me
mailto:kgsm@kggym.dk

